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سونامی سرطان وجود ندارد
عضــو هیئت علمــی دانشــگاه علوم 
پزشکی شــهید بهشتی، با اشــاره به قابل 
بــودن ۴۰ درصد ســرطان ها  پیشــگیری 
گفت: تغییر ســبک زندگی، ترک ســیگار، 
کاهــش وزن و واکسیناســیون می توانــد 
نقــش مهمــی در کاهش خطــر ابتلا به 
بسیاری از ســرطان ها ایفا کند. دکتر آزاده 
جولایــی، متخصــص جراحی پســتان و 
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی 
شــهید بهشــتی، درباره عوامل خطر ابتلا 
به ســرطان ها، بیان کرد: عوامل متعددی 
می توانند در بروز ســرطان ها نقش داشته 
باشــند. به عنــوان نمونه مصرف ســیگار 
به طــور درخورتوجهی احتمــال ابتلا به 
ســرطان ریه را افزایش می دهد. او افزود: 
طولانی مــدت  عفونت هــای  همچنیــن، 
بــا گونه هــای پرخطر ویــروس پاپیلومای 
انســانی (HPV) می توانند در بخش هایی 
از بدن که سلول ها آلوده شده اند، منجر به 
ایجاد سرطان شــوند که واکسن گارداسیل 
به عنوان یک اقدام پیشــگیرانه، می تواند از 
ابتــلا به این ویروس جلوگیــری کرده و در 
کاهش خطــر ســرطان های مرتبط نقش 
مؤثــری ایفا کند. ایــن متخصص جراحی 
افــزود: ابتلا بــه هپاتیــت B می تواند در 
بروز ســرطان کبد نقش داشــته باشــد و 
 B هپاتیت واکسیناســیون  به همین دلیــل 
به شــدت توصیه می شود. همچنین برخی 
ســرطان ها با تغییر ســبک زندگی، مانند 
کاهش اضافه  وزن و افزایش تحرک بدنی، 
قابل پیشگیری هســتند. چاقی با بسیاری 
از ســرطان ها ا زجمله ســرطان پســتان، 
روده، پانکراس، مری، کیســه صفرا، رحم، 
تخمــدان، کلیه، کبد و حتی ســرطان های 

خون ارتباط مستقیم دارد.

نگه داشتن وزن در محدوده نرمال 
در پیشگیری از سرطان مؤثر است

جولایی تأکید کرد: حفظ تناســب اندام 
نرمــال  در محــدوده  و نگه داشــتن وزن 
(شــاخص توده بدنی یا BMI بین ۱۸.۵ تا 
۲۵) می تواند نقش مؤثری در پیشــگیری 
از ســرطان ها داشــته باشــد. او گفــت: 
علاوه بر این، تمــاس طولانی مدت با برخی 
مواد و مصالح ســاختمانی ممکن اســت 
خطــر ابتلا به ســرطان را افزایــش دهد. 
به همین دلیــل کارگرانی کــه در این حوزه 
فعالیت می کنند، باید حتما از ماسک های 

ایمنی استاندارد استفاده کنند.

بیشترین سرطان هایی که زنان را درگیر می کند
اســتادیار دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی به ســرطان های مختــص زنان 
پرداخت و اظهار کرد: در میان سرطان هایی 
کــه زنــان را تحت تأثیــر قــرار می دهند، 
ســرطان پســتان بیشــترین آمار ابتلا را به 
خــود اختصاص داده اســت. او تأکید کرد 
که در صورت تشخیص زودهنگام و درمان 
به موقع و اصولــی، این بیماری کاملا قابل 
درمان بوده و فرد می تواند به زندگی عادی 
خود بازگردد. او اظهار کرد: ســرطان های 
دســتگاه تناســلی زنان ازجمله ســرطان 
دهانــه رحم، تخمدان، جســم رحم، واژن 
و پرینه از دیگر ســرطان هایی هســتند که 
زنان را تحت تأثیر قــرار می دهند. در میان 
این موارد، ســرطان دهانه رحم و تخمدان 
بیشترین شــیوع را دارند. استادیار دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشــتی در ادامه به 
سرطان های مختص زنان پرداخت و اظهار 
کرد: در میان سرطان هایی که زنان را تحت 
تأثیر قرار می دهند، سرطان پستان بیشترین 
آمار ابتلا را به خود اختصاص داده اســت. 
این عضو هیئت علمی دانشــگاه شــهید 
بهشــتی گفت: چیزی به عنوان «سونامی 
ســرطان» وجود ندارد. سونامی یک اتفاق 
غیرمترقبه اســت که به صورت ناگهانی و 
مخرب روی می دهد، اما آنچه در کشور ما 
اتفاق افتاده، افزایش موارد ســرطان و در 
درجه اول سرطان پســتان است و این، به 
دلیل ارتقا و بهبود وضعیت بهداشت پایه 
در کشور بوده که باعث شده جمعیت ایران 
وارد سن میان سالی شده و همه بیماری ها 
ازجملــه دیابت، ســرطان، فشــارخون و 
با آمار بیشتری  بیماری های قلبی-عروقی 
روبه رو شود. در دهه ۶۰، حدود ۲۰ میلیون 
نفر بــه جمعیــت ۳۸ میلیونــی پیش از 
انقلاب افزوده شد و این افزایش چشمگیر، 
تمام معادلات جمعیتی کشور را تحت تأثیر 
قرار داد. او افزود:  در حال حاضر، یک چهارم 
جمعیت ایران را متولدان دهه ۶۰ تشکیل 
می دهند. تعداد آنها دو برابر متولدان دهه 
۵۰ بوده و حتــی از مجموع متولدان دهه 
۵۰ و ۷۰ نیز بیشــتر اســت. به همین دلیل، 
درصد بیماری هایی که در متولدان دهه ۵۰ 
مشاهده می کردیم، در متولدان دهه ۶۰ به 
دلیل جمعیت بالاترشــان، به  طور طبیعی 

دو برابر شده است.

متخصص های مختلف  استفاده  می شوددر  پیوند از  درمان چندتخصصی و مشاوره  با رئیس بخش پیوند بیمارستان محک گفت:
دکتر علی نادری با اشــاره به اینکه تاکنون بیش از ۳۰۰ پیوند برای 
درمان کودکان مبتلا به سرطان در محک انجام شده، گفت: در پیوند 
نیازمند مشورت و استفاده از دانش متخصصان مختلف از جمله پزشکان 
فوق تخصص در حوزه های عفونی، دندانپزشکی، غدد، گوارش، رادیوتراپی 
و شیمی درمانی و هماهنگی با جراحان، کارشناسان اتاق عمل و همکارانی 

که سلول گیری را انجام می دهند، هستیم.
دکتر علی نــادری، رئیس بخش پیوند بیمارســتان محک، عنوان کرد: 
کــودکان مبتلا به ســرطان بــه دلایل مختلف و براســاس نــوع بیماری، 
روش درمــان و نوع دارو نیاز به پیوند ســلول های بنیــادی پیدا می کنند. 
بــه عنوان نمونــه، در مــوارد تومورهای مغزی شــیرخواران کــه انجام 
رادیوتراپی با عوارض بیشــتری نسبت به سنین بالاتر همراه است، از پیوند 

استفاده می شود. 
در پیوند گاهی ســلول های بنیادی از خود بیمار گرفته می شــود و بعد 
از شــیمی درمانی به وی بازگردانده می شــود (اتولوگ) و در مواردی مثل 
سرطان خون با توجه به اینکه سلول بنیادی خود بیمار مشکل دارد، از فرد 

دیگری سلول بنیادی گرفته و به فرد بیمار پیوند زده می شود (آلوژنیک).
رئیس بخش پیوند بیمارستان محک با بیان آنکه از میان کودکان مبتلا 
به سرطان حدود ۱۰ تا ۲۰ درصد به پیوند نیاز دارند که شامل مواردی مثل 
عود بیماری یا عدم امکان رادیوتراپی اســت، گفت: تاکنون در محک بیش 
از ۳۰۰ پیوند برای کودکان مبتلا به ســرطان انجام شــده است. اکنون تنها 
پزشک بیمارســتان محک هستم که پیوند را انجام می دهم و خوشبختانه 
به زودی پزشک فوق تخصص دیگری که دوره یک ساله پیوند را گذرانده نیز 

برای انجام پیوند خواهیم داشت.
او همچنیــن با ابراز خرســندی از اجرای طرح گســترش بخش پیوند، 
عنــوان کرد: در این طــرح که مراحل اولیه آن در قالــب پروگرام پیوند در  
حال انجام است، تعداد تخت های بخش و نیز امکانات آزمایشگاه افزایش 
می یابد، انجام انواع بیشــتری از پیوند امکان پذیر می شود، اتاق با امکانات 
مراقبــت ویژه و نیز کلینیک پیگیری بیماران راه اندازی می شــود. همچنین
 در  حال آموزش و جذب پرســتاران برای این بخش هســتیم. در چند ماه 
آینده می توانیم از دســتگاه های رادیوتراپی جدید که امکان پیوند با اشعه 

به تمام بدن را دارند (TBI) نیز استفاده کنیم.
دکتر نــادری با اذعان بــر اینکــه در پیوند از درمــان چندتخصصی و 
مشاوره با متخصص های مختلف اســتفاده می شود، عنوان کرد: در پیوند 
نیازمند مشورت و استفاده از دانش متخصصان مختلف از جمله پزشکان 
فوق تخصص در حوزه های عفونی، دندانپزشکی، غدد، گوارش، رادیوتراپی 
و شیمی درمانی و هماهنگی با جراحان، کارشناسان اتاق عمل و همکارانی 

که سلول گیری را انجام می دهند، هستیم. 
کار پیوند، فوق تخصصی اســت و باید ارتباط نزدیکی میان متخصصان 
حوزه های مختلف برای درمان چندتخصصی وجود داشته باشد. بنابراین 
نیازمند گسترش ارتباط  با متخصصان داخل و خارج کشور هستیم که یکی 
از راه های تحقق این همکاری برگزاری کنگره ها و همایش هاســت. در این 
راستا برای سمینار «پرستاری در پیوند» برنامه ریزی شده که در سال جاری 

برگزار خواهد شد.

او با بیان اینکه گسترش درمان چندتخصصی در کشور به ارتباط نزدیک 
میان متخصصان نیاز دارد، در پایان گفت: در این راســتا در محک گام های 
بلندی برداشــته شده که از جمله آنها می توان به برگزاری توموربوردهای 
تخصصی هفتگی با حضور متخصصان مختلف داخل و خارج بیمارستان 
و نیز اســتفاده از دانش یکی از پزشــکان ایرانی مقیم خارج از کشــور در 

توموربوردها به صورت برخط اشاره کرد.
خوانندگان این خبر می توانند با مراجعه به بیمارســتان محک و اهدای 
ســلول های بنیادی از طریق نمونه خون، به رشــد مرکز پیوند و پیشرفت 

درمان کودکان مبتلا به سرطان سراسر ایران کمک کنند.

از سفر غیرضروری خودداری کنید
شرق: ســازمان هواشناسی کشور نســبت به برف، باران، وزش باد 
شــدید موقتی و کاهش محســوس دما در ۱۰ اســتان هشدار داد. 
ســازمان هواشناسی کشور با صدور هشدار ســطح نارنجی از برف، باران، 
وزش بــاد شــدید موقتــی و کاهــش محســوس دمــا در ۱۰ اســتان 

خبر داد.
فعالیت این ســامانه بارشــی امروز (۸ بهمن ) در شــمال غرب فارس، 
کهگیلویه وبویراحمد، چهارمحال وبختیاری، گیلان، نوار شــرقی خوزستان، 
جنوب و غرب اصفهان، جنوب و شــرق لرســتان، جنوب قزوین و شــمال 

استان های البرز و تهران تشدید خواهد شد.
اختلال در نــاوگان حمل ونقل، لغزندگی جاده ها، انســداد گردنه های 
برف گیــر و راه هــای روســتایی مناطق سردســیر به ســبب بــارش برف، 
مه گرفتگــی، کاهش دید افقــی، کولاک بــرف، وزش باد شــدید موقتی، 
خســارت به سازه های موقت و محصولات کشــاورزی و اختلال در انتقال 
حامل های انرژی، بالا آمدن ناگهانی آب رودخانه ها، سیلابی شدن مسیل ها 

و آب گرفتگی معابر از جمله آثار این مخاطره است.
ســازمان هواشناســی کشــور بر همیــن اســاس پرهیز از ســفرهای 
غیر ضــروری، مجهز بودن خودروها به وســایل زمســتانی، خــودداری از 
فعالیت هــای کوه نوردی و جابه جایی عشــایر، خــودداری از فعالیت های 
تفریحی نظیــر طبیعت گردی، آمادگی دســتگاه های اجرائــی و امدادی، 
پاک سازی دهانه پل ها، لایروبی کانال ها و آب روها و آمادگی راهداری برای 
برف روبی در محورهای مواصلاتی، آمادگی شــهرداری ها برای برف روبی 
معابر شــهری، عدم تردد دامداران در ارتفاعات، کنترل دما در ســالن های 
پرورشــی و پرهیــز از اتــراق در حریم و بســتر رودخانه ها و مســیل ها را 

توصیه کرده است.
در هشــدار نارنجی رنگ ســازمان هواشناســی پیش بینی می شود که 
پدیده های جوی اثرات منفی به دنبال داشته باشد و خسارت های احتمالی 
را سبب شــود و هشدار نارنجی برای آماده باش دستگاه های مسئول برای 

مقابله با یک پدیده خسارت زا صادر می شود.

شهردار تهران آخرین لایحه بودجه شهرداری تهران در ششمین دوره مدیریت شهری را به شورا تقدیم کرد

آخرین بودجه
خبر اخبار برگزیده

جامعهجامعه

نورا حســینی:  هنوز صحن شورای شهر تهران آغاز نشده بود 
که در صحن مجلس با تمدید یک ساله عمر شوراهای ششم 
مخالفت شــد. مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران، 
خطاب به خبرنگاران گفت دیگر از شــر ما راحت شــدید! اما 
مجلس دقایقــی بعد تصویب کرد که زمان فعالیت شــوراهای 
ششم، شش ماه تمدید می شود. موضوعی که با مخالفت اعضای 
شورای شهر تهران روبه رو شــد. آنها معتقد بودند تغییر شورای 
بعدی هم زمان می شــود با زمان تهیه و تصویب لایحه بودجه و 
این تصمیم مجلس چالش های زیادی را برای مدیریت شــهری 
ایجاد می کند. برخی از اعضا تأکید کردند که بهتر اســت مجلس 
عمر شوراهای ششم را اضافه نکند، زیرا برای بودجه کلان شهرها 

مشکلات اساسی ایجاد خواهد کرد.
در این جلســه علیرضا زاکانی، شــهردار تهران که برای ارائه 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ به صحن شورای شهر آمده بود، با بیان 
اینکه اگر مقایسه ای بین سه دوره مدیریت شهری از دوره چهارم، 
پنجم و ششم انجام شود، ۱۰۴ درصد تحقق اعتبار در دوره چهارم 
داشــتیم که در دوره پنجم به ۹۱ درصد رسید، گفت: در مدیریت 
شهری ششم ۱۳۰ درصد تحقق بودجه تا پیش از امسال داشته ایم 
و اگر امســال هم اضافه شود، شــرایط بهتر خواهد شد و تفاوت 
معنادار خواهد بود. در شــورای چهارم بودجه سالانه ۱۴ درصد 
اضافه تر از ســال قبل بوده و تحقق بودجه ۱۲ درصد رشد داشته 
و تورم ۱۸ درصد بوده اســت. در این دوره فاصله کمتر از شــش 
درصد با تورم بوده اســت. در دوره پنجم افزایش سالانه بودجه 
۱۵ درصــد بوده و تحقق این افزایــش ۸.۹ درصد و تورم بیش از 
۳۲ درصد بوده اســت و می بینیم فاصله معنــاداری بین تورم و 
عملکرد مدیریت شهری وجود داشته، بنابراین بسیاری از طرح ها 
به سمت فراموشی رفت. زاکانی با بیان اینکه رشد بودجه سالانه 
در دوره ششــم ۵۳ درصد بوده اســت، یادآور شد: تحقق بودجه 
۶۳.۹ درصد رشد کرده، درحالی که تورم ۴۳ درصد بوده است. به 
عبارتی ۱۹ تا ۲۰ درصد جلوتر از تورم هستیم و پروژه ها از زیر خاک 
بیرون کشیده شد و در واقع زیرساخت ها توسعه یافت. این جهش 
امکانــی را ایجاد کرده که به موضوعات به گونه ای نگاه کنیم که 
مردم در آینده درباره آلودگی هوا و ترافیک دغدغه نداشته باشند.
شهردار تهران گفت: اگر مردم در آلودگی هوا و ترافیک در رنج 
هســتند، برنامه های مدیریت شهری دوره ششم برای عبور آنها از 
این گردنه اســت. ما در کنار این، بدهی های شهر را هم به سمت 
تعیین تکلیف پیش بردیــم. بانک ها مدعی نزدیک به ۱۷۰ همت 
بدهی شهرداری بودند که با استفاده از قانون و حضور کارشناسان 
خبــره، این رقم به ۸۰ همت کاهش پیدا کرد و ۴۶ همت تســویه 
شد و مابقی آن در حال تسویه است. از سال قبل بدهی های ما در 

جریان است و نکول نداریم.

 ۸ اولویت بودجه
او ادامه داد: در بودجه سال ۱۴۰۴، ما هشت هدف را در اولویت 
قرار داده ایــم که هدف اول این بود که تحقــق حداکثری برنامه 
چهارم را عملیاتی کنیم. اهمیت آن زمانی مشخص می شود که 
می بینیم عدد اندکی از برنامه های تحولی کشور اجرائی می شود. 
توجه ما این بود که به حداقلی ها بسنده نکنیم و اجرای حداکثری 
را مدنظر قرار دهیم. زاکانی بــا بیان اینکه هدف دوم حمل ونقل 
عمومی بود، یادآور شــد: سرمایه گذاری ویژه ای در سال گذشته و 
امســال انجام شد و اســتمرار آن برای ما موضوعیت دارد. هدف 
ســوم توازن در ایجاد مأموریت هاست تا رشد کاریکاتوری نداشته 
باشیم و بر اساس چهار تحول مدنظر مدیریت شهری پیش برویم.
شــهردار تهران گفت: اجرای پروژه هــای نیمه تمام و تکمیل 
آن از دیگر اولویت ها و هدف چهارم ماســت. هدف پنجم عدالت 
توزیعی بود تا ســرانه مناطــق کم برخــوردار را افزایش دهیم و 
سعی کردیم بی عدالتی از خیابان انقلاب به پایین را جبران کنیم. 
هدف ششــم توجه به رفاه کارکنان و بازنشستگان است تا اقدام 
شایســته ای را در بودجه لحاظ کنیم. شهردار پایتخت تأکید کرد: 
هدف دیگر این بود که با انضباط مالی بتوانیم در نظام بودجه ریزی 
توجه به بودجه عملیاتی داشته باشیم که کلید آن را امسال زدیم 
و چارچوب بودجه ریزی عملیاتی در شهرداری تنظیم شد و برای 
سال آینده تکمیل می شود. او ادامه داد: برآورد ما برای سال ۱۴۰۴ 
واقع بینانه و مبتنی بر نیاز کلان شــهر تهران است، به گونه ای که 
۱۸۵.۹ همت امسال را به ۲۳۷ همت برسانیم. برای تحقق آن نیز 
تمهیدات لازم را در نظر گرفتیم. در هزینه ای، تملک دارایی مالی 
و سرمایه ای نیز قدرالســهمی پیش بینی شده است. به طوری که 
۳۵ درصــد آن هزینــه ای، ۵۹ درصد تملک دارایی ســرمایه ای 
و شــش درصد تملک دارایی مالی اســت که در مقایسه با سال 
قبل تنها تغییری که داشــته، ۶۱ درصد تملک دارایی سرمایه ای 
به ۵۹ درصد رســیده اســت. زاکانی با بیان اینکه از ۹۴ همت که 
برای بخش هزینه ای در نظر گرفته شده، ۳۰ همت خدمات است، 
خاطرنشــان کرد: این ۳۰ همت برای نگهداشــت شــهر است. با 
توجه به ارتقای خدمات در این بخش و مبتنی بر آنچه در سازمان 
برنامه و بودجه پیش بینی شده بود، هزینه ها افزایش یافت. منطق 
درستی در توازن بین بخش های بودجه در نظر گرفته شده است. 
در بخش هزینه ای ۴۴ درصد، تملک دارایی سرمایه ای ۳۲ درصد، 
تملک دارایی مالی ۲۰ درصد و در مجموع بودجه ســال آینده در 
مقایسه با امسال ۳۵ درصد افزایش یافته است. شهردار تهران با 
بیان اینکه ۴۹ درصد از بودجه به حمل ونقل و ترافیک اختصاص 
دارد، گفت: سهم بخش اجتماعی و فرهنگی ۱۱ درصد، خدمات 
شــهری و محیط زیست ۱۵ درصد، ایمنی و مدیریت بحران چهار 
درصد، شهرســازی و معماری ســه درصد و توســعه مدیریت و 
هوشمندســازی ۱۸ درصد اســت. او ادامه داد: بدون تبصره ۲۷ 
درصد رشــد بودجه را در ســال آینده در مقایسه با امسال شاهد 
هســتیم و با احتســاب تبصره ها ۳۵ درصد افزایش است. سهم 
مناطق نیز ۱۷ درصد اســت که در مقایســه با ســال قبل میزان 

اعتبارات ۵۲ درصد افزایش پیدا می کند.

 بودجه عمرانی تهران چقدر رشد کرد؟
زاکانــی با بیان اینکــه در معاونت فنــی و عمرانی بودجه از 
۱۲ به ۱۵ همت رســیده ایم که با تبصره ها از ۱۶.۲ به ۱۶.۶ همت 
افزایش یافته است، خاطرنشان کرد: در حوزه معاونت حمل ونقل 

و ترافیک در مقایســه با سال قبل قدرالســهم تبصره ها افزایش 
یافته است. ۱۰ همت اوراق مشارکت در تبصره ها داریم، اما اساسا 
پیش بینی پذیر و تأمین شدنی است و می توان آن را در بودجه این 
حوزه مدنظر قرار داد. او افزود: قدرالسهم ۹ همتی حوزه خدمات 
شــهری باقی مانده و در بخش غیرتبصره ای ۳۴ درصد رشــد را 
شــاهد هســتیم. در معاونت فرهنگی و اجتماعی به ۱۶.۱ همت 
رسیده ایم و ۱.۶ همت نیز در تبصره ها لحاظ شده است. معاونت 
شهرســازی از ۴.۳ همت به ۶.۱ همت رسیده که ۳۹ درصد رشد 

دارد و تبصره ای برای آن نداریم.
شــهردار تهران با بیان اینکه از ۱۹.۵ همت در بخش معاونت 
مالی، به ۱۹ همت رسیدیم و ۱.۵ همت نیز در تبصره ها لحاظ شده 
است، گفت: بودجه معاونت برنامه ریزی از ۱۷ همت به ۲۳ همت 
افزایش یافته که حقوق و دستمزد است که با توجه به پیش بینی 
حقوق و دســتمزد از سوی دولت انجام شــده است. بودجه در 
مدیریت بحران هم از ۱.۱ همت به ۱.۷ همت افزایش یافته است. 
برای حوزه دفتر شــهردار که مجموعه ای از فعالیت هاست، ۳.۸ 
همت با احتساب تبصره ها به ۸.۴ همت افزایش یافته که بخش 
زیادی از آن معطوف به سازمان فاوا برای خرید سرورها و امکانات 
آن است، زیرا به نوسازی زیرساخت های شبکه در این بخش نیاز 
داریــم. زاکانی با بیان اینکه ۲.۳ همت بودجه متمرکز نیز به ۲.۹ 
همت رســیده است، یادآور شــد: در مجموع ۱۸۶ همت بودجه 
امســال به ۲۳۷ همت در سال آینده رســیده که رشد ۲۷ همتی 
را نشــان می دهد. شیب رشد ما در مقایسه با سال گذشته روندی 
منطقی دارد و امیدواریم بتوانیم در آینده به خوبی مســیر خدمت 
را ادامه دهیم. شــهردار تهران تأکید کرد: تلاش ما این اســت که 
بتوانیم امانــت دار نظام اســلامی و مردم باشــیم و کارکردهای 
اساســی و بزرگ را پیش ببریم و گره های بزرگ شــهر را باز کنیم. 
شــهردار تهران در واکنش به اظهارات اعضای شــورا نیز گفت: 
اگر انتخابات ســال آینده شوراها در دی ماه انجام شود، باید ارائه 

بودجه را جابه جا کنیم که کلان شهرها دچار مشکل نشوند.
زاکانی با بیــان اینکه اقدامی جدی در مجموعه شــهرداری 
آغاز شده است، یادآور شد: وظایف بخش های مختلف مشخص 
خواهد شد و کار بسیار بزرگی است و جهشی جدی در شهرداری 

ایجاد خواهد شد.

 مقایسه ۳ بودجه
شــهردار تهران با اعلام اینکــه برداشــتی را از دوره چهارم، 
پنجم و ششــم داشــتیم، اظهار کرد: وقتی بدون لحاظ اثر تورم، 
تأمیــن اعتبار و امکان را از ســال ۱۳۹۶ تــا ۱۴۰۰ و ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ 
انجام می دهند، عملا در مقایســه با ســال ۱۳۹۵ که شــهرداری 
۲۱ همت آورده دارد و پنج همت آن وام اســت، رشــد قیمت ها 
منفی چهار درصد است. رشد سال ۱۳۹۶ تا ۱۴۰۰ نیز منفی ۱۸.۵ 
درصد است و شاهد سقوط هستیم. سال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ نیز با رشد 
۱۳.۵ درصدی روبه رو هســتیم و عملکرد کار کاملا متفاوت است. 
وی ادامه داد: دلیل دیرکرد در ارائه لایحه بودجه، تصویب متمم 
بودجه سال ۱۴۰۳ در شورا در ۳۰ دی ماه بود که شورا موشکافانه 
در آن وارد بحث و بررسی شد. ما ابتدا متمم را آماده کردیم و پس 
از آن بودجه ســال آینده نهایی شد. ما نسبت به سال قبل دو روز 

زودتر لایحه بودجه را ارائه دادیم.
زاکانــی با بیان اینکه تقاضای ما این اســت کــه هرجا نیاز به 
کاهش بودجه باشــد همکاری شکل بگیرد، تصریح کرد: بخشی 
که از شهرســازی اســت، عوارض پایدار و ماده ۱۷ قانون مصوب 
مجلس است. باید بدانند که شورای شهر بودجه را بر مبنای تورم 
۱۹ درصد تصویب کرد و این کمتر از نیمی از تورم ســالانه است؛ 
در حالی که دیگر شــهرها تورم ۴۵ درصدی را معیــار قرار دادند. 

درآمدهای ما پایدار و مسائل کاملا شفاف و روشن است.
مهدی چمران، رئیس شــورا نیز در این جلســه با بیان اینکه 
امیدواریم ســال ۱۴۰۴ برای تهران سال گشــایش ها باشد، در این 
مدت بســیار تلاش شــد و خوشــبختانه در پروژه هــای عمرانی 
پیشــرفت های خوبی داشــتیم، امــا در پروژه هــای حمل ونقلی 
نتوانســتیم به نقطه مطلوب خود برسیم، گفت : هنوز هم در این 
زمینه عقب هستیم. خریدهای خارجی و داخلی آن گونه که باید 
عملی نشــد. کارخانه های داخلی طرف قــرارداد کار کردند، اما 
بهترین های آنها نتوانستند بیش از ۵۰ دستگاه تولید کنند و تحویل 
دهند که به طور میانگین سالانه ۶۰۰ اتوبوس تولید می شود و این 
در حالی است که نیاز تهران طبق برنامه جامع شهر تهران، ۹ هزار 
دســتگاه است و ما در حال حاضر حدود دو هزار و اندی اتوبوس 
فعال در سطح شــهر تهران داریم که کافی نیست. او در ادامه با 
بیان اینکه در حال حاضر شــش تا هفت هزار دســتگاه اتوبوس 
کمبود داریم، تأکید کرد: این کمبود باید با یک حمله ناگهانی و یک 
خرید بزرگ تأمین شود و سپس با تولیدات داخلی کمبودها را به 
مرور جبران کنیم. این طرح در حال اجرا شدن است، اما نه آن گونه 
که مدنظر ما ست. تزریق ۱۶۰ تا ۱۷۰ دستگاه اتوبوس، دردی  از ما 
دوا نمی کند؛ مگر اینکه در ایــن روزها  تحولی رخ دهد و دو هزار 
دستگاه وارد ناوگان حمل ونقل شده و مردم تهران بتوانند از آنها 
بهره مند شــوند. چمران ادامه داد: این موضوع درباره واگن های 

متــرو نیز صــادق بوده و موضــوع ورود واگن ها را با مشــکلاتی 
مواجه کرده اســت که امیدواریم با همت مســئولان و شــخص 
رئیس جمهور، وزیر کشور و وزیر خارجه حل شود و بتوانیم هر چه 
زودتر این واگن ها را وارد چرخه حمل ونقل کنیم. امیدواریم  سال 
آینده  سال گشایش باشد و دیگر با این معضلات دست به گریبان 
نباشیم. رئیس شورای شهر تهران در خصوص تمدید شش ماهه 
 زمان شــوراهای ششــم هم گفت: اصــل بحث ما ایــن بود که 
انتخابات را دو ســال به دو ســال برگزار کنند تا انتخابات  ها با هم 
برگزار شود. این تصمیم درست نیست و باید بررسی مجدد شود. 
عدم مشورت با شوراها این آسیب ها را وارد می کند و اگر مشورت 

می شد شاید وضعیت فرق می کرد.

 رشد زیرساخت های شهر با  افزایش بودجه همخوانی داشت ؟
مهدی اقراریان در ادامه در واکنش به سخنان شهردار تهران 
گفــت: با توجه به مصوبه مجلس، این دوره فعالیت شــوراها تا 
دی ماه سال آینده ادامه پیدا خواهد کرد. هر آنچه نمایندگان مردم 
در مجلس تصمیم بگیرند، حتما توســط شوراها پیگیری خواهد 
شــد، اما در این تمدید، ابهام در مسئله بودجه سال ۱۴۰۵ وجود 
خواهد داشت که انتظار داشتیم به این موضوع توجه کنند. زمان 
بررســی بودجه در دی و بهمن خواهد بود و امیدوارم تا فرصت 
باقی اســت، تدبیری در این زمینه اندیشیده شود؛ چرا که شوراها 
را دچار مشــکل خواهد کرد. وی با اشاره به برنامه ریزی عملیاتی 
توســط شهرداری تهران گفت: اداره شــهر تهران یک کار ترکیبی 
است که در مسیر نظارت و سیاست گذاری شورا قرار دارد، اما مرکز 
مطالعات امروز تبدیل به مجموعه ای شــده که پژوهش های آن 
گره گشای شهر نیست. نســبت این بودجه با نظام مسائل اصلی 
شــهر تهران باید ارتباط داشته باشد. توقع این است که مجموعه 
مرکز مطالعات شهرداری، گزارش های تکمیلی را در اختیار مردم 

قرار دهد تا نسبت بودجه با مسائل شهر مشخص شود.
عضو شــورای شــهر تهران همچنیــن اضافه کــرد: باید این 
امکان فراهم می شــد که نسبت مسائل شورا با نظام مسائل شهر 
تهــران مورد توجه قرار بگیــرد. این آخرین بودجه ای اســت که 
شــورای ششم بررســی خواهد کرد و امیدوارم این بودجه کمک 
کند مشکلات اصلی شــهر تهران حل وفصل شود. ضرورت دارد 
شــهرداری تهران به مســئله انتقال پایتخت توجه داشته باشد و 

امیدوارم این مسئله هم در بودجه لحاظ شده باشد.
در ادامه، ناصر امانی خطاب به زاکانی، شــهردار تهران گفت: 
مــن فکر می کــردم آقای زاکانــی توضیح دهد چــرا این بودجه 
با تأخیر ارائه شــد؟ بودجه باید در کمیســیون ها بررســی شود، 
به صحن برســد و در فرمانداری نیز مورد بررســی قرار بگیرد. با 
توجه به این موضوع، فرصت رســیدگی برای ما محدود خواهد 
بود. بودجه مهم ترین سندی اســت که ما در طول سال تصویب 
می کنیــم و هم منابــع درآمدی و هم نحــوه هزینه کرد مدیریت 
شــهری را مشخص می کند. این ســندی که تصویب می کنیم، در 
آینده معیــار قضاوت عملکرد ما خواهد بــود. در دوره آینده نیز 
شــهردار ما را قضاوت بودجه ای خواهد کرد. وی اضافه کرد: در 
ســال ۱۴۰۰ بودجه مصوب آن دوره ۴۸ هزارو ۸۰۰ میلیارد تومان 
بود و به ۳۷ هزار و ۷۰۰ میلیــارد کاهش پیدا کرد که آقای زاکانی 
۱۱ هزار میلیارد تومان متمم آوردند. در سال ۱۴۰۱ بودجه مصوب 
۵۰ هزار و ۳۷۰ هزار میلیارد تومان بود و نسبت به ۱۴۰۰، ۳۴ درصد 
افزایش داشت. ســال ۱۴۰۲ بودجه ۷۵ هزار و ۹۹۰ میلیارد تومان 
شــد و شــهردار تهران ۲۸ هزار میلیارد متمم آورد و ۱۱۸ میلیارد 
شد. سال ۱۴۰۳ در نهایت ۱۸۵  هزار میلیارد و ۹۰۰ میلیارد بودجه 
داشــتیم و در مجموع بودجه این دوره بیش از ۳۸۰ همت بوده 
که شهردار معتقد اســت بیش از ۴۰۰ همت بوده است. امانی با 
بیان اینکه رشــد پنج برابری بودجه را نسبت به سال ۱۴۰۰ شاهد 
هســتیم، گفت: ما ۵۰۰ درصد رشــد بودجه را در چند سال اخیر 
شــاهد بوده ایم. افزایش بودجه چه میــزان به بخش معماری و 
شهرســازی و چه میزان به خدمات تولیدی شهرداری اختصاص 
دارد؟ کالاها و خدماتی که شــهرداری ارائه می دهد، در مقایسه 
با ســال های قبل، توانســته چهار تا پنج برابر شــود یا هزینه های 
شــهرداری پنج برابر شده اســت؟ آیا متناسب با افزایش بودجه، 
زیرســاخت ها نیز توســعه پیدا کرده و نگهداشت کیفی صورت 
گرفته اســت؟ حتما شــهردار بعدی ما را قضاوت خواهد کرد و 
قضاوت بودجه ای می کنند؛ همان طورکه آقای زاکانی هم شورای 

قبل را قضاوت کرد.
محمد آقامیری نیز در این جلسه با انتقاد از تمدید شش ماهه 
شورای شهر گفت: شاید نگاهشان در به تعویق افتادن انتخابات، 
بیشتر به سمت انتخابات میان دوره ای مجلس بوده و به شوراها 
توجه نکرده اند. چطور در آن بازه زمانی می توان بودجه را بررسی 
کرد؟ فرصت این کار وجود ندارد. شــورای شهر بعدی تا شهردار 
را انتخاب کند و کمیسیون ها را مشخص کند، سال تمام می شود. 
نباید شورای شــهر تهران را با دیگر شوراها مشخص کرد؛ چرا  که 
بودجه شهر تهران به اندازه چند وزارتخانه است. کلان شهرهای 
کشور در این مسئله آسیب خواهند دید و در خواست دارم مصوبه 

پس گرفته شود تا ویرایشی صورت بگیرد.
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